
A Beskidenverein Bielsko (Bielitz) testvéri hangú, meleg üdvözlő levelet 
intézett Szövetségünkhöz, a visszacsatolt felvidéki területek birtokbavétele alkal-
mából. A Magas Tátra magyar korában, ottan működő szervezeteinkkel egyetértésben 
munkálkodó testvéregylet a régi időkre emlékeztető megértéssel üdvözli a magyar-
ság történelmi jelentőségű térnyerését, ami megint közelebb vitt bennünket közös 
munkaterületünkhöz, a Magas Tátrához. A jövő együttműködés, a magashegyi túra-
és síelési lehetőségek reményével bíztató levél, úgy a Szövetség tanácsülésén, mint 
a magyar turistaság legszélesebb köreiben őszinte, rokonszenves visszhangot keltett. 

A Magyar Turista Szövetség 1938. évi november lJf.-i rendkívüli tanácsülését 
Dr. Zsembery Gyula nyitotta meg. Bemutatta az ügyész levelét, amelyben másirányú 
elfoglaltsága miatt a MTSz ügyészi tisztségéről leköszön. A lemondást a tanács tudo-
másul vette. A másodelnök javaslatára a tanács Dr. László Endre tanácsost kérte 
fe l á közgyűlésig a szövetség ügyészi teendőinek ellátására. Dr. Zsembery Gyula a 
Beskiden Verein üdvözlő levelét ismertette, amelyben a lengyel egyesület a Felvidék 
részbeni visszacsatolása alkalmából meleg bajtársias együttérzéséről biztosítja a 
Magyar Turista Szövetséget. A bejelentést a tanács lelkes tapssal fogadta. A másod-
elnök megemlékezett ezután a november 12.-i örömtüzek meggyújtásáról s felkérte 
az egyesületek képviselőit, hogy amennyiben ezt nem jelentették volna be, úgy a 
főtitkárnál utólagosan tegyenek jelentést A másodelnök a legutóbbi tanácsülés hatá-
rozatainak megfelelően tájékoztatta a tanácsot a rendezendő felvidéki előadó est 
ügyéről s beszámolt az elnökség ezirányú eddigi lépéseiről. Rubányi Vilmos, Ankner 
Béla, Kováts Ferenc, Hódos Imre, Schäffer Andor, Haber Imre és Radó István hozzá-
szólásai és különféle részletjavaslatai után a tanács egyhangúlag olyképen határozott, 
hogy a Budapesten rendezendő felvidéki előadás előkészítésével a Sajtó és propaganda 
Taizottságot bízza meg. Gazdasági vonatkozásaiban az előadás az elnökség hatáskörébe 
tartozzék s amennyiben az előadás jövedelmet mutat fel, úgy azt a Felvidék falvaiban 
rendezendő karácsonyfa ünnepélyekre kell fordítani. Egyúttal a tanács felkérte az 
egyesületek képviselőit, hogy akiket a kérdés érdekel — a főtitkárnál való jelentkezés 
útján — vállalkozzanak az előadás előkészítő munkáira. Az idén megrendezésre 
kerülő karácsonyfa ünnepélyekre vonatkozólag különféle javaslatok és szempontok 
kerültek a felszólalások nyomán felszínre. A vita során elvi kérdések tisztázásán 
kívül, a karácsonyfaünnepélyek helyével is foglalkoztak. Végül a tanács — Háber 
Imre, Dr. Zsembery Gyula, Dr. Goszleth Ernő, Rubányi Vilmos, Dr. Berecz Sándor 
és Ankner Béla felszólalásai után — úgy határozott, hogy az egyesületek kötelezik 
magukat a karácsonyfaünnepélyek megrendezésére. Azon egyesületek, amelyek már 
eddig is rendeztek ilyeneket — bejelentési kötelezettség mellett — önállóan rendezzenek 
az idén a Felvidék felszabadult faluiban karácsonyfaünnepélyeket, míg a kisebb 
egyesületek a főtitkár irányításával igyekezzenek önálló ünnepélyeket rendezni, vagy 
pedig adományaikat összegyűjtve rendezzenek közös karácsonyfaünnepélyeket. Ezután 
Dr. Kessler Hubert barlangigazgató tette meg nagy figyelemmel kísért jelentését a 
Baradla Domica-részének átvételéről. (Lásd a külön jelentést.) Jelentését kiegészítve 
— nagy taps között — jelentette be, hogy a Magyar Turista Szövetség az átvétellel 
kapcsolatban de facto birtokon belül van s ha netán magánjogi kérdések merülnek 
fel, úgy a Kultuszminisztériummal való egyetértésben ezen igények kielégítése a 
Külügyminisztériumhoz tartozik. A Domica barlangrész csehek által történt részbeni 
leszerelésével kapcsolatban Dr. Kessler Hubert javasolta, hogy a barlang bevételei-
nek lekötésével a tanács által már jóváhagyott 5000 pengős kölcsön 10.000 pengőre 
emeltessék fel. A tanács a barlangigazgató jelentését tudomásul vette és az új hely-
zetre való tekintettel, a Baradla bizottság sürgős összehívására kérte fel az elnök-
séget. Az új barlangrész mielőbbi felkereshetösége érdekében a tanács megfelelő 
turista utazások megszervezésére kérte fel a Túra és utazási bizottságot. Dr. Berecz 
Sándor az Országos Idegenforgalmi Hivatal közreműködésével megindítandó Baradla 
propaganda fontosságára hívta fel a figyelmet. Dr. Kessler Hubert idevágó meg-
jegyzése után Ankner Béla részletesen ismertette a felvidéki túrák szervezése tár-
gyában eddig tett lépéseit. Az első turistavonat indítására Rozsnyó céllal előrelát-
hatólag dec. 17.-én kerül sor. A részvevők igazolványai céljára 3 fényképre van szük-
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ség. A szükséges eljárásban a Magyar Turista Élet szívesen áll a résztvenni szándé-
kozók rendelkezésére. Böhm, Andor, Dr. Romhányi Antal kérdései és arra nyert 
válaszok után a tanács úgy határozott, hogy a felvidéki túrák előkészítésével és meg-
szervezésével a Túra és utazási bizottságot, valamint Ankner Bélát a Magyar Turista 
Élet képviseletében bízza meg. A másodelnök javaslatára a tanács úgy határozott,, 
hogy a karácsony táján Rozsnyón rendezendő szövetségi vándorgyűlés előkészítésével 
az ott munkaterületekkel bíró Magyarországi Kárpát Egyesületet és Magyar Turista 
Egyesületet kéri fel. Kovát s Ferenc az Elektromos Turisták képviseletében bejelen-
tette, hogy tagjaik egyrésze a kassai bevonuláson résztvett s ott a Karpathenverein 
kassai osztályának zászlót nyújtott át. Több zászlót ajándékoztak a cserkészeknek 
és iskoláknak is. A tanács a bejelentést örömmel vette tudomásul. Dr. Kessler Hubert 
a csehek által annak idején kártérítés nélkül kisajátított turistalétesítmények katasz-
terének felfektetését kérte. A másodelnök azon nyilatkozata után, — hogy ez a 
Műszaki bizottság útján már folyaipatban van, továbbá Rubányi Vilmos kiegésztíö 
megjegyzése után a tanács befejezte ülését. 

A Magyar Turista Szövetség 1938. évi december hó 5-én megtartott rendes 
tanácsülését Dr. Zsitvay Tibor nyitotta meg. Bevezető szavaiban megemlékezett 
Horthy Miklós kormányzó névnapjáról. A tanács nagy lelkesedéssel ünnepelte a kor-
mányzót. Utána jelentést tett a visszacsatolt Felvidékkel kapcsolatos néhány időszerű 
intézkedésről, ami a turistaérdekeket van hivatva támogatni. Majd elismerő szavak 
kíséretében átnyújtotta az új vizsgázott vezetőknek a jelvényeket és okiratokat. Ezek 
a következők: Lukács Zoltán (BESZKÁRT), Bohák Lajos (BESZKÁRT), Bámki 
István és Fekete Károly (ugyancsak BESZKÁRT), végül Krizsán Endre (Községi 
Takarék Sp. E. Т. O.). Másodelnök ezután különféle meghívókat ismertetett, majd 
ismertette a szövetség elnökségéhez érkezett ama javaslatot, hogy más sportágakhoz 
hasonlóan a magyar turisták is védőszentet válasszanak. A javaslat szerint Szent 
Bernát, mint a róla elnevezett rend által a magashegységben immár évszázadok óta 
kifejtett mentés patrónusa volna választandó. A tanács egyhangú lelkesedéssel hozzá-
járult a javaslathoz, s egyúttal felhatalmazta az elnökséget arra, hogy Szent Bernát 
védöszentünk méltó évenkénti ünneplésére dolgozzon ki a javaslattevőkkel együtt 
megfelelő terveket. Dr. Kessler Hubert a Domica barlang átvételével kapcsolatosan 
tett intézkedésekről tájékoztatta a tanácsot. Dr. Kessler jelentését a tanács köszö-
nettel tudomásul vette. Dr. Zsitvay Tibor kiegészítő megjegyzései után a tanács tudo-
másul vette az elnök ama bejelentését, hogy a Baradla aktuális ügyeinek letárgya-
lására a Baradla Nagybizottság összehívása iránt már intézkedett. Rubányi Vilmos 
Ankner Béla a karácsonyünnepélyek, rozsnyói tervezett vándorgyűlés kérdésében 
történt rövid felszólalásaik után Papp Dénes beszámolt a kassai tapasztalatokról, 
amelyeket a szövetség megbízásából Kassára utazó egyesületközi kiküldöttek szerez-
tek. Rubányi Vilmos ezt kiegészítve a Karpathen Verein kassai osztálya nevében é s 
megbízásából bejelentette, hogy a kassaiak, eddigi munkaterületeikhez, turistaalko-
tásaikhoz, valamint a csehek áltál elhagyott turistalétesítményekhez ragaszkodnak 
és ezekre igényüket ünnepélyesen bejelentik. Egyúttal bejelentik, hogy örömmel 
csatlakoznak a MTSz-hez. Egyesületet illetőleg később a felvidéki polgári közigaz-
gatása életbelépése után fognak határozni. A tanács Rubányi bejelentését nagy 
tapssal tudomásul vette. Dr. Zsembery Gyula a Rozsnyóról érkező meghívásról számolt 
be. A tanács a kérdésben úgy határozott, hogy a felmerült nehézségek miatt a 
vándorgyűlést egyelőre elhalasztja. Dóry Béla a magyarországi ruszin szervezetek 
nevében felhívta a tanács f igyelmét a szenvedő ruszin népre és felkérte az egyesületek 
képviselőit arra, hogy karácsonyfa ünnepélyeikkel kapcsolatban emlékezzenek meg 
ezekről a szerencsétlenekről is. Blum Simon a Hungária TE képviseletében, egyesülete 
nevében 200 pengőt azonnal felajánlott erre a célra. Dr. Zsitvay Tibor azzal a kéréssel 
fordult az egyesületekhez, hogy a már vállalt karácsonyi akción kívül adományaikkal 
támogassák ruszin testvéreinket. Rubányi Vilmos és Ankner Béla idevágó gyakorlati 
javaslataikhoz csatlakozva a főtitkár azt ajánlotta, hogy az egyesületek haladékta-
lanul jelentsék be karácsonyi ünnepélyeiket. Azok az egyesületek, amelyek nem ren-
deznek önállóan ilyen ünnepélyeket pénzadományaikat juttassák a szövetség titkár-
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